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Referat fra 6. møde i Erhvervslivets EU-

og Regelforum den 24. juni 2021 

 

 

Sted: Danske Rederier, Amaliegade 33, 1256 København 

 

Dagsorden 

 

1. 12:00-12:05 Velkomst til Danske Rederier v./ Jacob K. Clasen Vice-adm. 

Direktør, Danske Rederier  

 

2. 12:05– 12:20 Velkomst v./ Paul Mollerup, formand 

 

3. 12:20 – 12:35 Drøftelse af regeringens svar på Regelforums anbefalinger  

• Opsummering af mini-survey om regeringens svar (bilag 1)  

 

4. 12:35 – 12:50 Orientering fra Erhvervsministeriet v./ Brian Wessel, 

Erhvervsjuridisk direktør  

• Oversigt over anbefalinger sendt til regeringen (bilag 2)   

• Regeringens svar på anbefalinger som følges ift. tidlig 

interessevaretagelse (bilag 3)  

• Regeringens svar på anbefalinger som følges eller besvares 

foreløbigt (bilag 7) 

 

5. 12.50 – 13:20 Præsentation af mapping af EU-regulering på 

bæredygtighedsområdet og drøftelse af næste skridt v./ Torsten A. 

Andersen, vicedirektør i Erhvervsstyrelsen 

• Mapping af regulering af bæredygtighed og præsentation af 

mappingen (bilag 4 a. og 4b.)   

 

13:20 – 13:35 Pause  

 

6. 13:35: - 14:05 Inspirationsoplæg: Hvor kan Regelforum kigge hen efter 

regelforenkling? v./ Pelle Guldborg Hansen, sagkyndigt medlem af 

Regelforum 

• Pelle Guldborg Hansen er adfærdsforsker og førende ekspert 

i, hvordan man påvirker en adfærd ved hjælp af nudging. Pelle 

har bl.a. hjulpet offentlige myndigheder med at højne 

regelefterlevelsen via nudging-metoder, så reglerne er lettere 

at forstå, vejledningerne giver mere mening og de digitale 

løsninger bliver intuitivt anvendelige. Pelle vil komme med bud 

på, hvor Regelforum kan kigge hen efter regelforenkling.  
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7. 14:05 – 14:45 Drøftelse af anbefalinger fra Erhvervslivets EU- og 

Regelforum v./ Paul Mollerup, formand 

• Anbefalingskatalog juni 2021 (bilag 5)  

 

8. 14:45-14:55 Drøftelse af Regelforums kommende arbejde v./ Paul 

Mollerup, formand 

• Oplæg om Regelforums kommende arbejde (Bilag 6) 

 

9. 14:55-15:00 Evt. og afrunding af mødet   
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Referat 
 

Afbud: Sofie Nilsson (Akademikerne), Ib Enevoldsen (Rambøll), Matias Møl 

Dalsgaard (GoMore). 

1. VELKOMST TIL DANSKE REDERIER V./ JACOB K. CLASEN VICE-

ADM. DIREKTØR, DANSKE REDERIER 

 

Jacob K. Clasen bød velkommen til Danske Rederier og fortalte, at han var glad 

for at være vært for det første fysiske møde i Regelforum i 2021.   

 

2. 12:05– 12:20 VELKOMST V./ PAUL MOLLERUP, FORMAND 

 

Formanden takkede for, at Danske Rederier vil være vært til det sjette møde i 

Regelforum.  

 

Formanden takkede Charlotte Jepsen (FSR,) som stopper som administrerende 

direktør i FSR, for hendes store indsats på området over de sidste mange år.  

 

Derudover bød formanden velkommen til suppleant for Akademikerne Jesper 

David Jensen.   

 

3. DRØFTELSE AF REGERINGENS SVAR PÅ REGELFORUMS 

ANBEFALINGER  

 

Forud for mødet havde medlemmerne besvaret en survey, som blev drøftet på 

mødet.  

 

Formanden konstaterede, at den overordnede tilbagemelding var, at regeringens 

besvarelser generelt er tilstrækkelige. I surveyen blev det fremhævet, at de gode 

svar var karakteriseret ved, at regeringen folder deres svar ud samt svarer på 

mere, end hvad den konkrete anbefaling går på. Derimod er de mindre gode 

svar karakteriseret ved, at regeringen redegør for, hvorfor reglerne er, som de er 

- uden dog at forklare, hvorfor regeringen vurderer, at reglerne er fornuftige.  

 

Derudover fremhævede medlemmerne, at regeringen bør afgive svar på 

Regelforums anbefalinger til implementeringsplaner ud fra ”følg-eller-forklar-

princippet”. Et medlem efterspurgte også en drøftelse af Regelforums 

”strategiske anbefalinger”, fordi anbefalingerne ofte er ukonkrete, og derfor bliver 

regeringens svar også ukonkrete. 
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Efterfølgende var der en yderligere drøftelse, hvor det igen blev fremhævet, at 

det er vigtigt, at regeringen afgiver svar til Regelforum på, hvordan de følger eller 

ikke følger en anbefaling vedrørende implementering af EU-regulering.  

 

Der blev også spurgt ind til den udestående implementeringsplan for 

Tilgængelighedsdirektivet. Departementet fortalte, at de er meget 

opmærksomme på denne implementeringsplan. Departementet fortalte, at 

direktivet vedrører flere myndighedsområder, hvorfor det har taget tid at udpege 

den overordnede ressortmyndighed. Et medlem konstaterede efterfølgende, at 

det var problematisk, at der endnu ikke forelægger en implementeringsplan, fordi 

der snart er deadline for implementeringen af direktivet. 

 

Der var også en yderligere drøftelse af de strategiske anbefalinger, hvor et 

medlem fremhævede, at de er vigtige, fordi Regelforum dermed kan sætte fokus 

på nogle af de større problemstillinger.  

 

4. ORIENTERING FRA ERHVERVSMINISTERIET V./ BRIAN WESSEL, 

ERHVERVSJURIDISK DIREKTØR  

 

Brian Wessel orienterede om regeringens seneste svar på Regelforums 

anbefalinger. Regeringen har siden sidste møde i marts 2021 afgivet svar på 9 

anbefalinger.  

 

Brian Wessel orienterede også om ”Redegørelse om erhvervslivet og 

reguleringen 2019 og 2020”. Han fortalte, at det i Redegørelsen konkluderes, at 

der i 2019 og 2020 er sket løbende erhvervsøkonomiske lettelser for ca. 821 mio. 

kr. i alt. I samme periode er der indført erhvervsøkonomiske byrder for 434 mio. 

kr. i alt. Efterfølgende blev redegørelsen drøftet.  

 

 

5. PRÆSENTATION AF MAPPING AF EU-REGULERING PÅ 

BÆREDYGTIGHEDSOMRÅDET OG DRØFTELSE AF NÆSTE SKRIDT V./ 

TORSTEN A. ANDERSEN, VICEDIREKTØR I ERHVERVSSTYRELSEN 

 

Torsten A. Andersen præsenterede sekretariatets mapping af EU-regulering på 

bæredygtighedsområdet, der er på vej. Mappingens formål var at give 

medlemmerne et overordnet indblik i den kommende EU-regulering på området 

på både virksomheds- og produktniveauet.  

 

Torsten A. Andersen fortalte, at det er meget vanskelig opgave at lave en fuldt 

ud dækkende mapping, der i detaljer afdækker sammenhænge og overlap i de 

nye grønne forslag, EU-Kommissionen er på vej med, da de forskellige regelsæt 
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er meget forskellige steder i reguleringsprocessen. De kommende regler vil 

adressere både store virksomheder samt mere indirekte SMV’er som f.eks. 

underleverandør eller hvis den ønsker bæredygtig finansiering. Derfor er det 

vigtigt, at både myndigheder, virksomheder og organisationer har et godt og tæt 

samarbejde om udveksling af synspunkter og perspektiver på de ting, der 

kommer.  

 

Mappingen gav anledning til et række bemærkninger fra medlemmerne. Der var 

enighed om, at den grønne omstilling er vigtig. Flere medlemmer ytrede deres 

bekymring for uforudsigeligheden i de kommende regler. Hvad er det, der 

rammer, hvem rammer det, og hvornår sker det osv. Det blev også fremhævet, 

at det er vigtigt, at regeringen sikrer danske virksomheders interesser i 

nuværende og kommende politiske forhandlinger i EU, og at der bør igangsættes 

en indsats ift. at forsøge at gøre reglerne mere håndterbare ved at skabe klare 

og digitaliseringsparate løsninger og vejlede så meget som muligt om de præcise 

krav.  

 

Det blev også rejst bekymring over, at politikere ikke er tilstrækkeligt inde over de 

regler, der bliver udarbejdet, og om politikerne er med til at sikre en tilstrækkelig 

koordinering af initiativerne på tværs. Det er i den sammenhæng et problem, at 

der kommer så mange forskellige initiativer under overskriften ”bæredygtighed” 

i så højt tempo og med så korte frister for høring og implementering i 

medlemslandene. Det må være et mål for EU at være med til at sikre lige 

konkurrencevilkår og at hjælpe virksomhederne med at leve op til de nye regler. 

 

Den store mængde af initiativer fra EU skal også holdes op imod rækken af 

initiativer på globalt niveau og en lang række branchespecifikke initiativer, som 

samlet gør området vanskeligt at overskue, og som giver indtryk af, at der 

mangler en samlet tværgående tilgang til de mange politiske initiativer. 

 

Det vil ofte være embedsmænd og teknikere, der via delegerede retsakter 

udarbejder de specifikke regler, hvilket indebærer en særligt stor risiko for 

manglende koordination myndighederne imellem.  

 

Formanden samlede op på diskussion og konstaterede, at emnet er vigtigt for 

Regelforum, og at forummet skal insistere på, at regeringen skal være bevidst 

om, at reglerne hænger sammen på tværs. Formanden foreslog, at forummet i 

deres oversendelsesbrev orienterer erhvervsministeren om forummets drøftelse. 

Formanden foreslog også, at emnet løbende bliver taget op på Regelforums 

møder. Nu og her kan medlemmerne bruge arbejdsgruppen for tidlig 

interessevaretagelse til at sende anbefalinger om kommende EU-regulering på 

området. Derudover foreslog formanden, at han i samarbejde med sekretariatet 

vil komme med et forslag til, hvordan forummet kan arbejde videre med området 

med særlig fokus på at styrke dialogen med det politiske niveau omkring dette 

vigtige emne. 
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6. INSPIRATIONSOPLÆG: HVOR KAN REGELFORUM KIGGE HEN 

EFTER REGELFORENKLING? V./ PELLE GULDBORG HANSEN, 

SAGKYNDIGT MEDLEM AF REGELFORUM 

 

Pelle Guldborg Hansen fortalte indledningsvis om, hvordan det offentlige kan 

højne regelefterlevelsen via nudging-metoder, så reglerne er lettere at forstå, 

vejledningerne giver mere mening, og de digitale løsninger bliver intuitivt 

anvendelige. Dernæst fortalte Pelle Guldborg Hansen om, hvor Regelforum kan 

kigge hen efter regelforenkling. Pelle Guldborg Hansen fremhævede bl.a., at man 

i arbejdet med at lave regelforenkling skal tale med fagfolkene dvs. medarbejdere 

i fx, call- og servicecentre, sagsbehandlere eller implementeringsgrupper.  

 

7. DRØFTELSE AF ANBEFALINGER FRA ERHVERVSLIVETS EU- OG 

REGELFORUM V./ PAUL MOLLERUP, FORMAND 

 

Anbefalinger om iværksætteri  

Alle ni anbefalinger oversendes til regeringen med følgende generelle 

bemærkning til alle ni anbefalinger:  

 

”Regelforum bemærker, at der ifm. revisionen af udbudsloven pågår en 

diskussion om samfundsansvar i offentlige udbud, der ikke er taget højde for med 

de foreslåede anbefalinger.” 
 

  

• IVRK 8: Kortlægning af andelen af nye små virksomheder som vinder 

offentlige indkøb under EU-tærskelværdien 

• IVRK 9: Nabotjek af iværksættervenlig udbudsregulering og 

udbudspraksis ved offentlige udbud  

• IVRK 10: Alderskravet på referencer ved offentlige udbud skal gøres mere 

fleksibelt  

• IVRK 11: Reduktion af transaktionsomkostninger i forbindelse med 

European Single Procurement Document (ESPD) 

• IVRK 12: Ensretning af de elektroniske platforme for ESPD’et  

• IVRK 13: Bedre mulighed for at give plads til iværksættere og SMV’er ved 

prækvalifikation i offentlige udbud  

• IVRK 14: Styrk brugervenligheden i ESPD-løsningen  
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• IVRK 15: Kommunalt nabotjek af kommuners brug af markedsdialog og 

leverandørlister mhp. at styrke rammerne for iværksætteres deltagelse i 

offentlige indkøb  

• IVRK 16: Nabotjek om anvendelsen af Tro- og loveerklæringer som 

dokumentation ved tilbud  

 

Anbefalinger om tidlig interessevaretagelse  

Følgende to anbefalinger oversendes til regeringen uden ændringer: 

• TIV 24: Horisontale EU-regler vedr. cybersikkerhed for produkter 

• TIV 25: Etablering af nyt europæisk agentur for kriseberedskab- og 

indsats på sundhedsområdet 

 

Følgende to oversendes til regeringen med enkelte tilføjelser: 

• TIV 26: Europæisk sundhedsdatarum 

Forbrugerrådet Tænk undlader stillingtagen 

 

 

 

• TIV 27: EU-Kommissionens kommende forslag om individuelle 

uddannelseskonti 

Under ”ressort” tilføjes Uddannelses- og Forskningsministeriet” 

 

Anbefalinger om nabotjek og national lovgivning  

Følgende anbefaling oversendes til regeringen uden ændringer: 

• NAT 8: Nabotjek af særlige danske offentliggørelseskrav om 

solvensforhold til penge- og realkreditinstitutter og visse 

fondsmæglerselskaber. 

• NALO 22: Ændring af vejledning om anmodning om 

voksenlærlingetilskud 

• NALO 24: Digital løsning til effektiv kontrol af politisk eksponerede 

personer (PEP) og deres nærtstående og nære samarbejdspartnere 

 

 

NALO 23 skal omskrives til et nabotjek. Forslagsstiller omskriver anbefalingen, og 

den vil efterfølgende sendes i skriftlig clearing.   

 

8. DRØFTELSE AF REGELFORUMS KOMMENDE ARBEJDE V./ PAUL 

MOLLERUP, FORMAND 

 

Forud for mødet var der blevet sendt et oplæg om Regelforums kommende 

arbejde, hvor formanden foreslog, at Regelforum igangsætter et temaarbejde 

om: ”kontrol og tilsyn”.  
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Der var stor tilslutning til at se på kontrol og tilsyn, og Regelforums medlemmer 

fremkom med en række supplerende temaer, som bør inddrages i arbejdet. Det 

var enighed om, at der skulle nedsættes en arbejdsgruppe.   

 

9. EVT. OG AFRUNDING AF MØDET   

 

Næste møde i Regelforum er d. 11. november 2021.  


	Referat fra 6. møde i Erhvervslivets EU-og Regelforum den 24. juni 2021 
	Dagsorden 
	Referat 




